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Naalakkersuisoq for Erhverv og Råstoffer 

N A A LA K K E R S U I S U T 

GOVERNMENT OF GREENLAND 

Medlem af Inatsisartut Naaja Nathanielsen, Inuit Ataqatigiit 

Svar på spørgsmål nr. 54 vedrørende uran m.m. 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til 
Naalakkersuisut vedrørende Naalakkersuisuts holdning til uran m.m. Spørgsmålene er 
henvist til besvarelse hos mit område. Besvarelsen er udarbejdet i samarbejde med an
dre relevante ressort-områder. 

Der er fremsat følgende begrundelse for spørgsmålet: 

Besvarelsen af mit § 37 spørgsmål omkring uran og olie (2013-26) rejser flere spørgs
mål, særligt omkring borgerinddragelse og deling af informationer. I forbindelse med 
ændringen af råstofloven i december 2012 blev der lagt op til en større inddragelse af 
Inatsisartut i spørgsmålet om vores fælles ressourcer, hvorfor jeg også har spørgsmål til 
dette. 

Spørgsmål: 

1) I sit svar på mit § 37 spørgsmål om uran og olie (2013-26), svarer 
Naalakkersuisoq for Erhverv og Råstoffer at miljøkonsekvenserne 
ved brydning af uran afhænger af, hvor stor en påvirkning af miljøet 
Selvstyret vil tillade. Kan Naalakkeruisoq for Erhverv og Råstoffer 
løfte sløret for hvor stor en påvirkning af miljøet Selvstyret vil tilla
de? 

Svar: 
Godkendelse af mineprojekter forudsætter at disse gennemføres i overens
stemmelse med god international praksis. Dette vil også være tilfældet for 
eventuelle mineprojekter som indeholder radioaktive stoffer. Såfremt 
Inatsisartut godkender en principbeslutning om ændring af nultolerance
politikken, vil der for hvert projekt blive udarbejdet detaljerede regler for 
håndteringen af radioaktive stoffer. 

2) Har Selvstyret modtaget en VVM undersøgelse fra GMEs projekt ved 
Kuannersuit/Kvanefjeldet? Hvis nej, hvordan kan Naalakkersuisoq så 
allerede nu udtale sig positivt om en fremtidig minedrift når man endnu 
ikke er bekendt med mere detaljerede informationer om miljøpåvirk
ninger? 

Svar: 
Nej - der er ikke modtaget en VVM undersøgelse. Ethvert mineprojekt skal 
bl.a. gennemføre en projekt-specifik WM undersøgelse, som skal godtgøre 
at projektet kan gennemføres forsvarligt. Dette gælder også for miner med 
radioaktivt indhold. Det er ikke i modstrid med en generel positiv holdning til 
minedrift på et bæredygtigt grundlag. 
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3) Skelner Naalakkersuisut mellem radioaktive mineraler, såsom uran 
og thorium, eller vil de blive betragtet ens i forbindelse med myn
dighedsbehandling? 

Svar: 
Selvstyret agter at fremlægge et principforslag på EM 2013 til ændring af 
nul-tolerancepolitikken, som vil adressere ovennævnte spørgsmål. 

4) Naalakkersuisoq for Erhverv og Råstoffer oplyser at Selvstyret vil 
tiltræde forskellige internationale konventioner ved en eventuel ek
sport af uran. På den baggrund må jeg spørge om Naalakkersuisut 
forestiller sig at der kan blive brudt uran på grønlandsk jord, der ik
ke eksporteres og såfremt den brudte uran ikke eksporteres, hvor 
forestiller Naalakkersuisut sig at den brudte uran skal opbevares og 
anvendes? 

Svar: 
Se svar til spørgsmål 3. 

5) Naalakkersuisoq nævner to rapporter der er udarbejdet om uran
brydning i Grønland. Den ene er en uafhængig rapport, den anden er 
resultatet af en dansk-grønlandsk arbejdsgruppe. Naalakkersuisoq 
for Erhverv og Råstoffer oplyser, at han har til hensigt at offentlig
gøre disse rapporter eller bearbejdede versioner af disse rapporter. 
Hvilke overvejelser lægger til grund for at en offentliggørelse ikke 
sker med det samme? Agter Naalakkersuisoq at sende de nævnte 
rapporter til Råstofudvalget uden ophold og i deres oprindelige 
form? 

Svar: 
Rapporterne er endnu ikke oversat. Ligeledes er det nu aftalt med den dan
ske regering, at offentliggørelsen af de to rapporter skal koordineres. Der 
forventes en offentliggørelse senest til EM 2013. 

6) Naalakkersuisoq oplyser, at han planlægger en tur til Sydgrønland 
for at drøfte brydning af uran. Har Naalakkersuisoq planer om at 
drøfte spørgsmålet med befolkningen i resten af landet eller bliver 
det kun borgerne i Sydgrønland der får denne mulighed? 

Svar: 
Naalakkersuisut agter at gennemføre en række borger- og interessentind
dragelsesaktiviteter. Disse vil blive offentliggjort inden for de første 100 dage 
af den nuværende regeringsperiode, som startede den 5. april 2013. 

7) Naalakkersuisoq oplyser, at han har svært ved at forestille sig at der 
skulle være en stor folkelig modstand mod udvinding af uran, al den 
stund at Siumut blev det største parti ved valget i marts, med 14 
mandater. Hvorledes forholder Naalakersuisoq sig til at lA fik 11 
mandater og Partii Inuit fik 2 mandater ved en "nej til uran" politik? 
Kunne denne mandatfordeling tyde på, at det er et spørgsmål der 
deler befolkningen og derfor kræver en tilbundsgående dialog inden 
man træffer den beslutning som Naalakkersuisut allerede har truf
fet, om at ophæve nul-tolerancen? 
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Svar: 
Jævnfør svaret til spørgsm~1 6 vil Naalakkersuisut gennemføre en række 
borger- og interessentinddragelsesaktiviteter. Disse vil blive offentliggjort 
inden for de første 100 dage af den nuværende regeringsperiode, som star
tede den 5. april 2013. Naalakkersuisut vil s~ledes inddrage befolkningen 
formuleringen af politikken p~ dette omr~de. 

8) Naalakkersuisoq skønner at hans bebudede stop for fremtidige bo
ringer efter olie ikke vil få konsekvenser for samfundet de næste 5 
år, i forhold til landets økonomi og arbejdsmarked. Hvilke konse
kvenser ses efter 5 år for landets økonomi, erhvervsliv, for skabel
sen af arbejdspladser og for råstofskolen i Sisimiut? 

Svar: 
Naalakkersuisut har en generel positiv holdning til udvikling af vores r~stof
økonomi. Jeg skal minde om at to af partierne i koalitionen har været driv
kræfter i formuleringen af alle tidligere r~stofstrategier i Grønland. Naalak
kersuisut forventer en positiv p~virkning af landets økonomi fra igangsættel
se af r~stofprojekter i de kommende ~r. Jeg agter at fremlægge en ny stra
tegi for udvikling af mineralog oliesektoren p~ FM 2014. 

9) Vil Naalakkersuisoq sørge for at når rapporten fra DeE om udledning 
af borekemikalier er tilendebragt, at den vil blive tilsendt Råstofud
valget og forventer Naalakkersuisoq at offentliggøre den? 

Svar: 
Ja. 

10) Inatsisartutlov nr. 7. af 7. december 2009 (råstofloven) er en 
rammelov. Hvor mange bekendtgørelser er der til dato udarbejdet på 
baggrund af loven og hvilke bekendtgørelser forventer man at udarbej
de inden for de kommende 2 år og på hvilke områder? 

Svar: 
I stedet for fastsættelse ved nærmere bestemmelser ved almindelige be
kendtgørelser er det praksis p~ r~stofomr~det, at den nærmere regulering 
sker ved videst omfang med udstedelse af modeltilladelser, vejledninger og 
guidelines samt omfattende standardvilk~r og feltregler mv. Disse anvendes 
for at kunne regulere detaljeret og for at have en mere fleksibel m~de at 
kunne opdatere i takt med samfundsudviklingen og den tekniske udvikling. 

Der er hidtil kun udarbejdet en bekendtgørelse, som vedrører refusion af 
mynd ig hedsudgifter. 

Som indledningsvis nævnt er der herudover udarbejdet en lang række mo
deltilladelser, vejledninger og guidelines som er offentliggjort p~ vores 
hjemmeside. 

Ud over en HS (Sikkerhed og Sundhed off shore) bekendtgørelse er det for 
tidligt at sige, hvilke yderligere vejledninger, guidelines og bekendtgørelser 
der vil blive udstedt i de kommende to ~r. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 
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